
Пісня «Враже» народилася під 
ракетними обстрілами

Стор. 8Стор. 6

«Варто написати заяву 
про втрату документів на 
земельний пай»

Стор. 3

Далі на стор. 5

Далі на стор. 2
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Ангеліна Каташинська - співачка з Андрушок, пісні якої зараз співає вся Україна

коли під час поїздок вони ста-
вали жертвами фізичного та 
сексуального насильства або до-
магань з боку чоловіків.

Потягів із жіночими купе 
поки що чотири, але у майбут-
ньому їх кількість зростатиме. 
Як пояснив керівник пасажир-
ських комунікацій Укрзалізни-
ці Олександр Шевченко, при 
цьому враховуватимуть попит 
пасажирів.

Тетяна Мицко вперше їхала 
таким вагоном із Києва у Кри-

вий Ріг. Жінка поділилася свої-
ми враженнями від поїздки.

«Квиток у жіночий вагон 
купив мій чоловік. Я часто 
їжджу до батьків. Рік тому по-
трапила в неприємну ситуацію 
у потязі. Їхала тоді з двома чо-
ловіками, мала верхнє місце. 
Сусіди по купе весь вечір пили, 
а потім я відчула, що на моєму 
тілі чиясь рука. 

Дніпрянин робить 
джин із буряка та 
калини

Понад 17 млн переглядів на 
ютубі набрав кліп на пісню 
«Враже» рівненського гурту 
«Енджі Крейда». У мережу 
відео виклали на 89-й 
день повномас штабного 
вторгнення Росії.
Діана Швидун

Наталія Столярчук

Цьогоріч 30 червня 
вирушили у перші рейси 
потяги з вагонами, де для 
жінок облаштовані окремі 
купе. Поїзди відправилися за 
маршрутами Київ — Кривий 
Ріг, Дніпро — Трускавець, 
Київ — Ужгород і Харків — 
Ясіня

«Відчула, що на моєму тілі чиясь рука»

Далі на стор. 4

Спеціальні купе облаштува-
ли, аби жінки мали змогу без-
печніше подорожувати країною. 
Раніше траплялися випадки, 

Діана Швидун

Дніпрянин Олександр 
Рябцев створює 
різновиди джину, які 
здобувають високі 
нагороди на професійних 
дегустаційних конкурсах. 
Найбільш незвичні напої 
він виготовляє з калини 
та буряка

Енджі Крейда — псевдо-
нім співачки Ангелі-
ни Каташинської, яка 
родом із села Андруш-

ки на Житомирщині. Батьки в 
дитинстві часто називали ді-
вчинку Енджі, а Крейдою вона 
назвалася, бо якось із подругою 
вони експериментували з макі-
яжем, і надлишок пудри на об-
личчі породив асоціацію.

«Моя мама родом з Олевського 
району Житомирської області, а 
тато — з Андрушок. В Андруш-
ках пам’ятаю особливе місце, 
такий острівець, називається 
"бурячок". Я там все дитинство 
провела з друзями. Жила в се-
лищі до дев’ятого класу, потім 
вступила в Житомирський ко-
ледж культури та мистецтв, 
далі — у Рівненський інститут, і 
вже у Рівному й залишилася. 

Гаряча лінія 
За номером телефону  
0-800-303-036 продовжує  
роботу гаряча лінія «Сігнета».
Тут можна отримати відповіді 
на питання щодо земельної 
тематики та співпраці з 
агрохолдингом.
Дзвінки — безкоштовні.

Більше новин від "Сігнет" 
дізнавайтесь на каналах. Наведіть 

камеру мобільного телефона на QR-
код нижче та підписуйтесь.

Телеграм Вайбер
https://cutt.ly/ds-tg https://cutt.ly/ds-vb

Виготовляти алкоголь Олек-
сандр почав близько десяти 
років тому після візиту до Грузії 
та дегустації там різних вин і 
чачі. Після повернення додому 
чоловік вирішив спробувати ро-
бити власні вина, настоянки і 
бренді. Він читав багато літера-
тури, шукав інформацію, спіл-
кувався з колегами. Випадково 
натрапив на статтю про джин і 
вирішив спробувати.
«Я виготовляю джин уже 
років сім. Основа напою — 
ялівець. А далі фантазую та 
експериментую. 

Юнак запустив бізнес 
на використаних 
пляшках

На Житомирщині 
готують унікальну 
страву із пшона
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«Десь за годину після від’їзду 
я вийшла у коридор, щоб подзво-
нити, і побачила, як по вагону 
йшов чоловік без футболки до 
туалету. Пізніше запитала про-
відницю, чи є у вагоні чоловіки, 
і та відповіла, що тут полови-
на купе — змішані. Я відчула, 
що мене трохи обманули, але в 
будь-якому разі наше купе зами-
калося», — згадує Тетяна.

Однією з переваг жінка вва-
жає те, що в такому купе можна 
роздягтися і не спати у спортив-
ному костюмі.

«Зі мною їхала одна стар-
ша жінка і дві молоді дівчини. 
Старша запитала дозволу, чи 
може спати в білизні, ніхто не 
заперечував, ми теж роздяглися. 
Загалом було спокійніше їхати, 
дівчата не вживали алкоголь та 
не палили, та й пахнуть жінки 
приємніше. Крім того, коли роз-
говорилися між собою, вияви-
лося, що майже в кожної була 
якась неприємна ситуація у по-
тязі. Саме тому ми опинилися в 
такому купе. Надалі однозначно 
користуватимуся цією послу-
гою», — каже Тетяна.

Новини Жінки почали їздити у спеціальних купе

Я стала кричати, прибігли 
провідники, довго розбиралися. 
Врешті-решт одного з чолові-
ків висадили на станції, а я пе-
рестала їздити в купе, а брала 
квиток або на електричку, або у 
плацкартний вагон», — пригадує 
Тетяна.

Квиток у вагоні «Київ - Кри-
вий Ріг» без кондиціонера обій-
деться у 450 гривень, з кондиці-
онером — 578 гривень. У цьому ж 
потязі можна доїхати плацкар-
том за 317 гривень.

«Коли їхала вперше, чомусь 
думала, що жіночі вагони будуть 
відрізнятися, наприклад, зана-
вісками чи постелями, чомусь 
хотілося, щоб вони були рожеві. 
А коли зайшла, то не помітила 
ніякої різниці, вагон як вагон, 
лише поряд сидять одні жінки. 
Всі полиці були зайняті, бо по-
слугу дуже "розкрутили", перед 
її запуском багато говорили про 
ці вагони», — говорить жінка.

Не всі купе у вагоні були від-
дані під жіночі, у деяких їхали 
чоловіки та жінки з дітьми. 

«Відчула, що на моєму тілі чиясь рука»

Жіночі купе запускають 
вдруге 

Запуск вагонів для жінок 
впроваджується в Україні не 
вперше. Ще у 2010 році Львів-
ська та Донецька залізниці тес-
тували цю послугу. Але вона не 
користувалася популярністю, 
адже через меншу пошире-
ністьінтернету та неможливість 
придбання квитків онлайн ба-
гато хто просто не знав про неї. 
Проте резонансні історії про по-
їздки жінок, безпеці яких тим 
чи іншим чином загрожували 
сторонні чоловіки, зробили це 
питання актуальним знову.

На час пілотного періоду 
жіночі купе запроваджують 
на чотирьох рейсах далекого 
сполучення, які лідирують за 
кількістю зареєстрованих скарг 
і конфліктних випадків з почат-
ку року:

• №81 Київ — Ужгород;
• №41 Дніпро — Трускавець;
• №75 Київ — Кривий Ріг;
• №15 Харків — Ясіня.
Квитки у жіночі купе у цих 

потягах з’явилися у продажу на 
поїздки від 30 червня 2023 року. 

Початок на стор. 1

У деяких вагонах половина купе - змішані
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«Відповідно до статистичних 
даних, на початку запуску, з 30 
червня, жіночі купе користу-
ються великим попитом. Най-
більш затребувані напрямки: 
Харків — Ясіня (97% заселено-
сті), Київ — Ужгород (92% засе-
леності). На найближчі 15 днів 
практично всі місця в жіночі 
купе викуплені. З 2100 місць 
викуплено вже понад 1700», 
— розказує керівник пасажир-
ських комунікацій Укрзалізни-
ці Олександр Шевченко.

Вартість квитків у жіночих 
купе, а також рівень комфорту 
у них не відрізняються від зви-
чайних. Послуга з купівлі квит-
ків у жіночі купе реалізована 
через мобільний застосунок 
Укрзалізниці.
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Купити квитки можна у мобільному додатку

Жіночі купе не відрізняються від інших якістю чи обладнанням

досі маємо втрачені суттєві 
потужності в генерації. 
Ми виходимо зі сценарію 
сьогодення до наступного 
опалювального сезону», — 
повідомив міністр енергетики 
Герман Галущенко.

Населення поки що 
не відчуло суттєвого 
подорожчання, адже 
споживання електроенергії 
влітку зменшується.

«Більшість людей перена-

лаштовують влітку свої 
системи опалення на 
альтернативні джерела. 
Хтось ставить сонячні 
батареї, хтось — вітряки 
або в цілому змінює підхід 
до енергоспоживання. 
Наприклад, мій друг живе 
у великому будинку, але 
вони з дружиною вже 
прийняли рішення, що 
будуть опалювати лише 
один поверх», — пояснює 
експерт з енергозбереження 
Олександр Мазурець.

В середньому витрати на 
електроенергію зростуть 
на третину, переконаний 
експерт. Люди почали 
суттєво економити і 
менше використовують 
електроприлади.

«Більшість споживачів 
відчують подорожчання 
електрики взимку, коли 
почнуть користуватись 
опаленням. В середньому 
затрати зростуть на 300-500 
гривень», — вважає експерт.

Подорожчання 
електроенергії 
відчуватиметься взимку

З 1 червня діє єдиний тариф 
на електроенергію у розмірі 2 
грн 64 коп. за кВт-год.

«Якби ми не ухвалили 
це рішення, то наступної 
зими ми були б без світла. 
Це рішення дасть нам 
можливість забезпечити 
стабільність роботи 
енергосистеми. На жаль, ми 

«Укрзалізниця розглядає тест 
із запровадженням жіночих купе 
як один із елементів системного 
посилення безпеки у поїздах, 
водночас посилюючи патрулю-
вання рейсів воєнізованою охо-
роною, а також продовжуючи 
програму оснащення вагонів 
камерами відеоспостереження, 
сигналізацією на дверях купе та 
кнопками виклику провідника. 
Усі нові та модернізовані вагони 
Укрзалізниці — а це близько 15% 
вагонів у активному використан-
ні — наразі обов’язково оснащені 
камерами відеоспостереження 
та кнопками виклику провідни-
ка. Жіночі купе тестуватимуть 
упродовж кількох місяців і разом 
із громадськістю та фахівцями 
буде прийняте рішення щодо 
формату масштабування», — роз-
повідає Шевченко.
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здебільшого — українські народні 
пісні. Також майстрині моляться 
за сім’ю, її благополуччя. Коли 
ансамбль презентує страву, вони 
співають свої автентичні пісні. 
Страва має вигляд маленьких го-
рошинок, у кожній з яких — одна 
пшонинка. Далі крупки варять 
у курячому бульйоні три-чотири 
години. З цього у нас виходить 
десятилітрове відро готової стра-
ви. Крупки можна накачати, ви-

Як допомагають ветеранам із працевлаштуванням Новини Житомирщини
На Житомирщині готують унікальну страву із пшона

«Страві "крупки" вже 
близько 300 років. Про це 
розповіла жителька села 
Мостове Андрушівської 

територіальної громади, де й готу-
ють цю унікальну страву», — роз-
казує начальниця відділу куль-
тури та туризму Андрушівської 
міської ради Наталія Рудницька.

Через те, що готують цю 
страву у зовсім невеликій гро-
маді, довелося докласти зусиль, 
аби популяризувати крупки.

«Популяризує страву народ-
ний аматорський фольклорний 
ансамбль "Затишок". Вони возять 
її по фестивалях і презентаціях, 
влаштовують дегустації. Крупки 
— обрядова страва, її готують на 

хрестини, весілля та великі свята. 
Щоб страва була однорідною, її 
обов’язково потрібно качати в де-
рев’яних ночвах. На порцію йде 
чарка пшона, десять яєць і борош-
но, скільки вбере. Яйця обережно 
збивають і трошки скроплюють 
ними пшоно. Далі посипають бо-
рошном і починають качати в один 
бік, потроху підливаючи збиті 
яйця і знову посипаючи мукою. 
Обов’язково при цьому співають, 

Торік страву «крупки», яку 
готують на Житомирщині, 
внесли у Національний 
перелік елементів 
нематеріальної культурної 
спадщини України
Олена Ревуцька

«Страва має вигляд маленьких 
горошинок, у кожній з яких — одна 
пшонинка»

брати людей з інвалідністю" тощо. 
У нас багато компаній-партнерів. 
Всі вони готові вчитися, щоб зрозу-
міти, як працювати з ветеранами. 
Військовий досвід може знадоби-
тися: наприклад, ремонтували на 
фронті якусь техніку — можна йти 
працювати на СТО. Взагалі ринок 
праці зараз буде змінюватися. До 
прикладу, відкриватимуться при-
ватні компанії з розмінування. І 
люди, які вже здобули саперський 
досвід, зможуть його використати в 
такій роботі», — каже Марина.  

Найчастіше у Veteran hub звер-
таються за юридичною консульта-
цією щодо оформлення документів, 
пільг, виплат тощо. 

Одна з таких — Veteran hub. Про 
її діяльність і допомогу ветеранам 
розповідає координаторка мобіль-
ного офісу Veteran hub у Вінницькій 
області Марина Павленко. 

«Veteran hub — це благодійна ор-
ганізація, яка допомагає ветеранам 
повернутися до цивільного життя 
після військової служби. Ми надає-
мо три види послуг: юридичні кон-
сультації, психологічну підтримку 
з можливістю перенаправляти в те-
рапію до наших партнерів, а також 
допомогу в пошуку роботи. Окрім 
цього, ми проводимо різні дослі-
дження: "Шлях ветерана»", "Шлях 
дружини ветерана", дослідження 
батьківства, сексуального досвіду 
після отримання поранень на вій-
ськовій службі тощо», — говорить 
Марина.  

Veteran hub працює з 2018 
року з ветеранами АТО та ООС. У 
зв’язку з повномасштабним втор-
гненням кількість запитів значно 
збільшилася. 

«У 2021 році ми мали 28 запи-
тів на місяць. Зараз у нас один 
тільки юридичний консультант 
опрацьовує по 80 запитів, а вся 
команда разом — понад 100. Лінія 

підтримки отримує до 8000 дзвін-
ків на місяць. Звертаються військо-
вослужбовці, які отримали важке 
поранення. Вони зараз готуються 
до звільнення і їх цікавить, що їм 
робити далі. Почали звертатися до 
консультантів з питаннями пошуку 
роботи ветерани, які за станом здо-
ров’я завершили військову кар’єру. Є 
успішні випадки працевлаштуван-
ня ветеранів у нашій організації», 
— розказує Марина.

 Повернувшись з війни, ветерани 
поступово адаптуються до цивіль-
ного життя та шукають роботу. За 
словами координаторки мобільного 
офісу, роботодавці з радістю готові 
їх приймати.

«Зараз навіть на джоб-платфор-
мах створюються окремі категорії: 
"готові взяти ветерана", "готові 

Ветерани війни після 
повернення до цивільного 
життя потребують допомоги 
у вирішенні багатьох питань. 
З цим їм можуть допомогти 
благодійні організації

Роботодавці готові працевлаштовувати ветеранів

сушити і зберігати як, наприклад, 
макарони», — розповідає Наталія.

Смак крупок досить унікальний. 
«Щоб зрозуміти, потрібно спробува-
ти. До нас приїжджав Євген Клопо-
тенко, також був неодноразово Кос-
тянтин Грубич, різні журналісти. Ми 
проводимо уроки у школах, з верес-
ня поїдемо в Житомир, будемо там 
на кафедрі туризму в університеті 
розповідати», — говорить Наталія. 

Під час війни презентація кру-
пок стала ще однією можливістю 
збирати гроші для допомоги армії.

«Почали проводити акцію 
"Крупки качаємо — ЗСУ допома-
гаємо". Акція проходила у форма-
ті дегустації, а гроші збирали у 
скриньку. Ми підрахували, що так 
уже близько 25 тисяч назбирали», 
— згадує Наталія Рудницька.

Аматорський фольклорний ансамбль «Затишок» популяризує «крупки»

Діана Швидун
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На джоб-платформах створюються 
окремі категорії: «готові взяти 
ветерана», «готові брати людей з 
інвалідністю»

Марина Павленко, координаторка мобільного 
офісу Veteran hub у Вінницькій області

на те, яку суму отримає людина 
та чи отримає взагалі», — пояснює 
Марина.

Ветерани та члени їхніх родин 
звертаються і за психологічною 
допомогою. 

«Ми надаємо допомогу комп-
лексно. Наприклад, приїхали до 
людини в госпіталь, з нею працює 
юрист і бачить, що людині треба 
виговоритися. Тоді психолог може 
перейняти справу на себе. Люди 
починають розуміти, що психоло-
ги — це не ті, хто буде їх лікувати. 
Можна звернутися, щоб просто по-
говорити, щоб стало легше, виплес-
нути свої емоції та переживання», 
— розповідає координаторка.

Основні офіси організації знахо-
дяться у Києві та Вінниці. За кон-
сультацією також можна звернути-
ся по телефону або ж скористатися 
послугами мобільного офісу. 

«Ми займаємося всім, що не сто-
сується судів. Це первинна юридич-
на допомога: скарги, рапорти, заяви 
для членів родин на виплати, інше. 
Якщо потрібна вторинна правова 
допомога, ми направляємо туди, 
де її надають безоплатно. Кожен 
випадок дуже індивідуальний. На-
приклад, що стосується додаткової 
винагороди в сумі 30, 50 чи 100 
тисяч — там зміни щодо отриман-
ня з’являються ледь не щомісяця. З 
цим краще до юристів звертатися, 
бо дуже багато факторів впливає 

Київ, Верхній Вал, 2а, 2-й поверх

Графік роботи центру: 

пн - пт: 11.00 - 19.00; сб - нд: 12.00  - 18.00.

Графік роботи консультантів: 

пн - пт: 11.00 - 19.00; сб - нд: вихідні.

info@veteranhub.com.ua

Вінниця, вул. Славетна, 29

Графік роботи центру: 

пн - пт: 11.00 - 19.00; сб - нд: лише для подій

Графік роботи консультантів: 

пн - пт: 11.00 - 19.00; сб - нд: вихідні

Номер гарячої лінії: (067)348-28-68

Адреси офісів організації:
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4 Чоловік створив унікальну українську марку джину Бізнес
Дніпрянин робить джин із буряка та калини

«Буряковий джин — поєднання 
британського стилю та українських 
традицій у напоях»

«Був дуже здивований, що калина, 
наприклад, чудово поєднується із 
зірою»

У колекції вже є близько 15 
видів джину, які неодноразово 
були презентовані на дегустацій-
них конкурсах. Вони мають трав’я-
нисті та ягідні присмаки, гармо-
нійні смаки й аромати. Окрема 
лінійка — солодкі лікерні джини. 
Sloe gin може бути виготовлений 
не тільки з терну. Чудові напої за 
технологією sloe gin виходять із 
бузини та аронії, з айви та гумі. І 
несподівано цікавими виявилися 
такі джини з калини і буряка», — 
розказує Олександр Рябцев.

Відгадаєш, з чого зроблений 
напій — отримаєш подарунок

Як зазначає виробник, буряко-
вий джин — не той напій, який 
охоче куплять у магазині. Тому в 
основному буряковий джин Олек-
сандр Рябцев презентує на лек-
ціях-дегустаціях, які регулярно 
проводить у себе вдома. Інколи 
він влаштовує мініконкурс: нали-
ває буряковий джин, а гості мають 
скуштувати та відгадати, з чого 
виготовлений напій.  Хто відгадає 
— отримує пляшку в подарунок. 

Виготовлення джину з буряка 
було цікавим експериментом. 

«Історія почалась тоді, коли до 
мене звернулась Катерина Ками-
шева, голова Асоціації крафтових 
дистиляторів України. Вона пода-
ла ідею зробити лінійку джинів 
з українським "характером". За-
пропонувала додати такі інгреді-
єнти, як калина, кизил, буряк, ла-
ванда, листя соняшника, польова 
волошка, айва, бузина, горобина,  
мед тощо. Вже два роки ми з нею 
експериментуємо  та розвиває-
мо цю лінійку. Для бурякового 
джину спочатку я виготовив міц-
ний класичний джие з викорис-
танням ароматних сортів буряка, 
розлив у пляшки. З часом напій 
набув цікавих цукерково-ягідних 
тонів. Тому з’явилася ідея зро-
бити такий джин солодким, лі-
керним. Вийшло смачно. Головна 
ідея — створення українських ва-
ріантів джину, що відповідають 
смаковим вподобаннями нації. 
Буряковий джин — поєднання 
британського стилю та україн-
ських традицій у напоях», — роз-
повідає Олександр Рябцев.

Використання спецій дозво-
ляє змінювати смаки

Один із найбільш популяр-
них видів джину Олександра 
Рябцева — калиновий. Рецепту-
ра доповнюється спеціями, що 
допомагають розкрити смак.

«Щоб зробити смак алкоголь-
ного напою цікавим, потрібно 
поєднувати різні інгредієнти, 
додавати спеції. Наприклад, 
якщо я хочу зробити вишневу 
настоянку, думаю: якою я хочу 
відчути вишню? Якщо потрібен 
холодний тон — додам м’яту, 
цедру лимона. Якщо теплий — 
корицю, апельсин. Із джином 
можна дуже багато експеримен-
тувати, я постійно щось нове 
пробую, вивчаю кулінарні до-
відники. Був дуже здивований, 
що калина, наприклад, чудово 
поєднується із зірою. Цікаві 
приправи — аніс, розмарин, 
перці різноманітні. Саму основу, 
ялівець, я замовляю з Македо-
нії. Його дуже легко знайти в 
інтернеті. А на початку, коли 
обсяги були менші, купував на 
ринках карпатський ялівець. 
Він теж має досить яскравий 
аромат і його дуже легко діста-
ти», — каже Олександр.

Колишнє хобі переросло в 
основну справу

На перший дегустаційний кон-
курс Олександр потрапив випад-
ково. Після цього його джин почав 
набирати популярності.

«Мій друг, який теж робить ал-
коголь, їхав на один місцевий кон-
курс. Запропонував поїхати з ним, 
я погодився. Тоді голові Асоціації 
Катерині Камишевій і сподобався 

Початок на стор. 1

мій джин. Вона запросила мене 
до них на український професій-
ний дегустаційний конкурс. Там я 
почав вигравати нагороди, а також 
отримувати запити на створення 
інших рецептів джину. Одного 
разу розробляв рецепт для грузин-
ських виробників на замовлення 
та під керівництвом Академії дис-
тиляції», — каже чоловік.

Раніше Олександр працював 
на керівній посаді та мав гарний 
прибуток. Проте з початком пов-
номасштабного вторгнення його 
бізнес припинив своє існування, 
і чоловік повністю поринув в 
улюблену справу.

«Спочатку це було просто хобі, 
про мене ніхто не знав. Після 
участі в конкурсах з’явилися 
знайомства, люди замовляли 
пляшку-другу. Джин почав при-
носити невеликий прибуток. Ще 
про мене дізналися місцеві ту-
ристичні агенції і почали водити 
до мене групи на екскурсії. Я роз-
повідаю екскурсантам історію 
джину, показую виробництво та 
даю покуштувати. Дехто відразу 
його купує. Розвивати цей бізнес 
складно, бо отримати ліцензію 
важко і дуже дорого. Асоціація 
крафтових дистиляторів Украї-
ни ще три роки тому ініціювала 
зміни в законодавстві, щоб дати 
можливість малим виробникам 
легально працювати, і нарешті 
законопроєкт №5762 29 червня 
цього року був прийнятий Вер-
ховною Радою України. Це дуже 

велика подія для нас», — розпо-
відає Олександр Рябцев.

Чоловік прагне, щоб його 
джин купували гурмани, тому 
продавати його будь-кому не 
хоче, а до виготовлення напою 
підходить як до суто творчого 
процесу.

«Я не вживаю алкоголь уже 
років сім, бо займаюся йогою. 
За рахунок постійної тверезості 
у мене чиста голова та гострий 
нюх, я чіткіше розрізняю ноти 
ароматів, поєднань трав, спецій, 
смаків. Завдяки дегустаційним 
конкурсам отримую відгуки від 
поціновувачів, які підтверджу-
ють правильність вибору компо-
нентів. До речі, через йогу у мене 
дуже легке ставлення до грошей. 
Нехай виробництво джину не 
приносить мені тих прибутків, 
які я мав раніше, але я  став 
щасливішим. 

Я — технолог і зосередже-
ний на складанні рецептів, і я 
радий, що співпраця з Катери-
ною дає результати. Я розвиваю 
свій творчий потенціал, читаю 
багато літератури, експеримен-
тую. Нещодавно отримав запро-
шення в Академію дистиляції 
читати лекції для студентів на 
тему — «Виробництво джину». 
Це був новий досвід для мене. 
Сподіваюсь, що скоро ми з Ка-
териною зможемо легально  за-
пустити виробництво лінійки  
українських джинів», — гово-
рить Олександр.

Найулюбленіший напій 
українців — вино

Найбільш популярний 
алкогольний напій серед 
українців — вино: його 
вживають 36% опитаних, 
свідчать дані соціологічної 
групи «Рейтинг».

Ще 29% українців найчастіше 
п’ють пиво, 20% респондентів 
вживають горілку, 17% — 
коньяк, 14% — домашні вина і 
настойки, 12% — шампанське 
та ігристі вина, 7% — віскі, 6% 
— самогон.

Лише 1-2% опитаних п’ють 
сидр, ром, наливки чи 
настоянки, вермут, коктейлі, 
джин і лікери.

Олександр Рябцев на лекції в Академії дистиляції на тему «Виробництво джину»
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5Співачка з Андрушок стала відомою на всю країну Люди 

продюсер із безплатних відеосто-
ків завантажив відео і зробив 
відеоряд до пісні. І вони виклали 
його в той самий день на ютуб.

Одну з пісень видалили з 
ютуба

«Особливо на початку війни 
було важко. Думаєш — навіщо та 
музика, до інструментів навіть не 
підходиш. Але поступово з’явило-
ся усвідомлення, що у нас, музи-
кантів, є свій мистецький фронт. 
Маємо підтримувати воїнів, усіх 
українців. Наша історія — це істо-
рія про те, як бути корисним, не 
втрачати надію та вірити в пере-
могу», — пояснює Енджі.

За словами виконавиці, твор-
чість допомагає їй у складні 
моменти. 

«Я звикла з дитинства, що коли 
мені погано, я беру баян, сідаю 
і граю. Мені це дуже допомагає. 
Мої батьки знали, що якщо я за-
чинилася і граю — значить, немає 
настрою, краще мене не чіпати», — 
каже вона.

До першої річниці війни гурт 
випустив не менш популярну 
пісню «Брате», попри те, що попе-
реднє відео на трек «Перевзуті» 
видалили з ютуб-каналу гурту за 
годину після релізу.

Прем’єра відбулася 25 лютого. 
Слова та музику до пісні написала 

Пісня «Враже» народилася під ракетними обстрілами
В село їжджу до родини, з тепе-

рішнім графіком це не так часто 
виходить», — розповідає співачка.

З 2018 року дівчина грає на 
трубі, баяні, синтезаторі у групах 
«Брем Стокер» і «Діти підземел-
ля». На початок 2022-го у Крейди 
був готовий особистий альбом. 
Планували тур по клубних май-
данчиках України, але через 
повномасштабний напад Росії ці 
плани не здійснилися.

Підставкою для мікрофона 
стала трилітрова банка

Відома пісня «Враже» написа-
на на слова Людмили Горової.

«Дзвонить мені Льоха, з яким 
ми створили гурт "Енджі Крейда", 
і каже: "Читаю вірш Горової і чую 
в голові твій голос". Коли я поба-
чила текст на сторінці Горової, він 
зрезонував із моєю ненавистю до 
орків. Бо по-іншому цих нелюдів 
важко назвати. Прийшли вбива-
ти, красти моє, ваше, руйнують 
наш дім», — пригадує Ангеліна. 

Тоді співачка була у батьків в 
Андрушках.

«Зателефонував знайомий і 
каже, що в цей час за 50 кіломе-
трів від нас стоїть російська ко-
лона, мати в паніці, не знає, що 
робити, ми в погребі. Баян майже 
завжди зі мною. Музику до слів 
Горової писала на колінах. Власне, 
під цими ракетами та літаками й 
народилася ця пісня. Я виплес-
нула всі переживання, емоції від 
перших місяців війни», — ділить-
ся спогадами Ангеліна.

При запису пісні співачка, зви-
чайно ж, не мала ніякого профе-
сійного обладнання.

«Я вирішила зробити підставку 
з трилітрової банки. Поставила 
туди мікрофон, і коли почала за-
писувати, то весь шум і шастання 
моїх рідних по кімнаті — все запи-
салося», — розповідає виконавиця.

Льоха з початком війни перевіз 
студію на балкон. 

«Енджі прислала "демку" і ска-
зала, що потім перепише вокал. 
Але я за дві години написав музику 
і звів трек», — розказує продюсер.

Поки співачка слухала трек, 

викладачка вокалу Енджі Крейди 
Наталія Мельничук.

«Наталія написала дуже мело-
дійну і чутливу пісню з потужним 
текстом. Вони з Енджі зіграли її, 
записали та вклали купу емоцій у 
створення пісні "Брате"», — згаду-
ють у гурті.

Співачка розказує, що здобува-
ти популярність було нелегко.

Початок на стор. 1

«Запускати з нуля — це насправ-
ді дуже важко. Ми розсилали пісні 
по радіостанціях. Одні беруть, 
інші не беруть — до цього потріб-
но бути готовими. Ще вручну від-
правляли по знайомих, просили 
поширювати. В рекламу потрібно 
вкладати кошти. Проблема у тому, 
що музиканти не заробляють на 
початку. Але нам пощастило, допо-
могли знайомі. До того ж коли по-

чинаєш більше контенту випуска-
ти, стає легше, маєш що показати 
на тих самих радіостанціях, щоб 
вони додали це у свій репертуар. 
Дуже приємно чути свої пісні, які 
лунають з магнітофонів та радіо. 
Коли ми їздимо Україною, постій-
но заїжджаємо на одну заправку, і 
там часто звучить пісня "Наруто", 
хоча у нас це не найпопулярніша 
пісня», — каже Енджі.

Заспівала разом з молодшою 
сестрою

Пісня «Батько наш Бандера» 
була записана під час війни. У ній 
можна було почути голос не лише 
Енджі, а й її сестри Ярослави, якій 
дев’ять років. 

Співачка пригадує: «Я тоді 
якраз вдома була, в Андрушках. 
У мене є сестричка, вона і співає, і 
танцює, і грає. А я їй і кажу: "Давай 
запишемо щось, заспіваєш". Так 
це і стало частиною пісні. У той же 
час з’явилися пісні "Враже", "Бай-
рактар". У творчості випліскують-
ся емоції, весь біль та ненависть до 
ворога».

Зараз гурт проводить багато 
часу в поїздках по Україні з туром 
«Нескорені». Це благодійні кон-
церти, кошти з яких направляють 
на допомогу ЗСУ.

«Важко сказати зараз про 
прибутки від музики, бо фактич-
но все йде на благодійність. На 
основне вистачає — і добре, поки 
такий час. Мене найбільше зараз 
надихають наші військові. Вони 
нам дзвонять, питають, як ми. А 
ми чуємо про їхні потреби і ви-
ступаємо, щоб зібрати кошти на 
їхні запити. Кількість людей на 
наших концертах буває різною. 
Бувало, що в Києві більше тисячі 
збирали. Восени побували у Поль-
щі, Німеччині, Нідерландах», — 
розказує Енджі.

Молодим виконавцям дівчина 
радить: «Потрібно робити своє, 
українське, і просувати нашу 
творчість. Не може бути жодних 
компромісів».
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Енджі Крейда у благодійному турі «Нескорені»

Фрагмент кліпу на пісню «Враже»

Всі концерти гурту сьогодні - благодійні

Ангеліна Каташинська з сестрою Ярославою
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друковану газету та зберегти 
примірник. Далі потрібно отри-
мати завірену копію архівного 
екземпляра державного акта, 
який зберігається в районному 
земельному відділі. Для цього 
треба звернутися в районний 
земельний відділ з відповідною 
заявою через центри надання 
адміністративних послуг. 

Як відновити втрачені документи на землю Робота

«Варто написати заяву про втрату документів на земельний пай»

Як діяти, якщо не 
можете знайти до-
кументи на землю, 
розповідає заступ-

ник генерального директора 
з реєстраційних питань ТОВ 
«Сігнет-Центр» Володимир 
Баланенко.

Які документи підтвер-
джують право власності на 
землю?

— Це право підтверджують 
державні акти про право влас-
ності на землю, які видавалися 
до 1 січня 2013 року. З 1 січня 
2013 року в Україні з’явився 
реєстр речових прав. Підтвер-
дженням реєстрації слугує 
витяг із реєстру речових прав 
про право власності на об’єкт 
нерухомості, яким є земельна 
ділянка.

Як діяти у разі втрати до-
кументів на землю?

— Перш за все потрібно під-
твердити, що ви втратили доку-
менти. Варто написати заяву в 
поліцію про втрату документів 
на земельний пай. Або можна 
подати оголошення в місцеву 

Але якщо оригінал був ви-
даний до 1998 року, це буде 
важче, бо в районах після де-
централізації можуть уже не 
мати документа потрібного 
зразка. Варто звернутися до 
місцевих органів самовряду-
вання або ж Держгеокадастру. 
Там в архівах відшукують ар-
хівний екземпляр, роблять 
копії, завіряють їх. Після 2013 
року можна отримати інфор-
маційну довідку про речові 
права. Але у випадку, коли 
землю потрібно здати в орен-
ду, продати або купити, лише 
з цією довідкою це навряд чи 
вийде. Якщо було втрачено до-
говір купівлі-продажу, успад-
кування, дарування тощо, 
необхідно звернутися до но-
таріуса, який супроводжував 
угоду.

Які документи необхідно 
надати для цієї процедури?

— Паспорт та ідентифікацій-
ний код.

Що робити після отри-
мання дубліката втраченого 
документа?

— Потрібно внести дані до 
Єдиного державного реєстру 
прав на нерухоме майно. Далі — 
подати особисті документи, кви-
танцію про сплату послуг і мита, 
а також заяву встановленого 
зразка до Державної реєстрацій-
ної служби.

Чи є дублікат документа під-
твердженням права власності 
на землю?

— Нотаріус вимагає оригіналь-
ний екземпляр державного акта 
на землю або ж другий примір-
ник документа, що має таку саму 
юридичну силу, як і оригінал. У 
разі відсутності таких докумен-
тів для нього достатньо завіреної 
копії архівного екземпляра дер-
жавного акта. В окремих випад-
ках може застосовуватися нота-
ріально завірена копія. Зараз усе 
набагато простіше, якщо право 
власності підтверджено не лише 
на папері. Якщо в Державному 
земельному кадастрі правильно 
зроблений обліковий файл, дані 
внесено в базу і перенесено в 
державний реєстр речових прав 
— тоді власнику легко отримати 
довідку про право власності.

Чому іноді неможливо від-
новити втрачені документи?

— Причини можуть бути різ-
ними. Можливо, через відсут-
ність додаткових документів, 
таких як кадастрова зйомка, 

Зараз триває процес 
переукладення договорів 
оренди земельних 
ділянок, які перебувають 
в користуванні «Сігнет-
Центру». Але є люди, які 
втратили документи, що 
підтверджують їхнє право 
власності на землю
Діана Швидун

« Потрібно підтвердити, що ви 
втратили документи»

На ремонт доріг в Андруш-
ківській громаді «Сігнет» ви-
ділив 1,5 млн грн.

«Цього року ми придбали 
близько 3,5 тис. тонн ще-
беню для підсипки доріг у 

 «На ремонті доріг працювала техніка Сігнета»

Компанія «Сігнет» у рамках 
програми про соціальне 
партнерство за перше півріччя 
2023 року на територіях своєї 
діяльності виділила 3,9 млн 
грн на соціальні проєкти 

Кошти спрямували на ре-
монт доріг, підтримку навчаль-
них закладів, розвиток меди-
цини, культури і спорту. Також 
надавали адресну допомогу 
власникам земельних ділянок, 
що здають їх в оренду компанії.

громаді. Завдяки "Сігнету" 
весь цей вантаж був за 18 
днів вивезений транспортом 
з кар’єру с. Шамраївка Київ-
ської області і розвезений по 
місцевих пунктах громади. У 
с. Красногірка було зроблено 
близько 2 км дороги, у с. Ва-
силівка — 1 км, у с. Харліївка 
— 2,5 км, у с. Макарівка — 5 
км, у с. Андрушки — 4 км. На 
ремонті доріг працювала тех-
ніка "Сігнета"», — розповідає 
Олена Матківська, голова Ан-
друшківської ОТГ.

Також компанія продовжує 
підтримувати Збройні сили 
України. Протягом першого 
півріччя 2023 року на їхні по-
треби вже виділено 2,2 млн 
грн.

Елеватори «Сігнет-
Центру» у с. Андрушки 
Житомирської області та с. 
Козятин Вінницької області 
приймають на зберігання 
зерно нового урожаю. 

Елеватори працюють з 
ранніми і пізніми культурами.

Також компанія пропонує 
послугу викупу зерна на 
елеваторі та в господарствах. 

Інформація про тарифи і ціни 
за телефоном (050)029-24-70.

проєкт землеустрою щодо відве-
дення земельної ділянки в орен-
ду або власність, кадастровий 
номер.

У випадку смерті власника зе-
мельної ділянки, яка знаходиться 
в користуванні нашого підприєм-
ства, я надаю правову допомогу 
спадкоємцям. Це для того, щоб 
вони могли переоформити спад-
щину і стати власниками спад-
кового майна у вигляді земельної 
ділянки та продовжувати з нами 
орендні відносини. 

Послуги безкоштовні, основну 
роботу компанія бере на себе. 
Для отримання консультації 
можна звертатися за номером га-
рячої лінії 0 800 303 036. Дзвін-
ки безкоштовні.

Діана Швидун
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7Як проходять жнива у компанії «Сігнет» Компанія
«Дуже великий плюс — погода, яка нам цього року 
допомагала»

«Видався непоганий урожай не 
лише у нашій області, а й у країні 
загалом»

Компанія «Сігнет» почала 
збір урожаю озимої пшениці. 
Восени 2022 року цією культу-
рою було засіяно 2,4 тис. га

Всі служби компанії 
активно готували-
ся до жнив, до при-
ймання і переробки 

нового врожаю.
«На підготовку до нового 

сезону в нас було близько пів-
тора місяця. Завдяки зазда-
легідь проведеним тендерам 
і закупівлі запасних частин 
ми майже закінчили всі ре-
монтні та гідроструменеві ро-
боти. Вільні силоси зачищені 
та профуміговані. Лаборанти 
пройшли курс повторного 
навчання і склали іспити 
перед сезоном 2023/2024 рр. 
Зараз займаємося акредита-
цією елеватора для відправки 
зерна у Китай. Загалом еле-
ватор готовий до приймання 
зерна нового врожаю», — роз-
повідає начальник елеватора в 
с. Андрушки Сергій Гуцулюк.

«Інженерна служба готува-
ла техніку до жнив. Ще взим-
ку ми визначили, що саме нам 
потрібно замінити, які зап-

частини замовити. Ближче до 
жнив провели тендер, опла-
тили запасні частини. Після 
цього почали розбирати ком-
байни, ремонтувати їх. Деякі 
деталі відновлювали власни-
ми силами, деякі закупили 
нові. На початку жнив ми були 
вже готові і тільки чекали ко-

манди», — каже сервісний ін-
женер Олександр Підгаєць.

«Роботи з підготовки до 
сезону багато. Взяли на ро-
боту лаборантів: п’ятьох у 
виробничу лабораторію та 
чотирьох у сировинну. Зараз 
активно проводимо для них 
навчання. Після річної пе-

рерви, коли завод не працю-
вав, звісно, важко. Проте ми 
справляємося. Триває під-
твердження компетентності 
лабораторії, яке проводиться 
кожні три роки. Відбувається 
також атестація працівни-
ків і робочих місць, повірка 
всіх приладів. Оновили деякі 
прилади. До приймання вро-
жаю будемо повністю готові 
у потрібні терміни», — роз-
казує Олена Стасюк, завіду-
вачка лабораторії цукрового 
заводу.

Діана Швидун

«Агрономічна служба була 
повністю готова до жнив. По-
годні умови видалися ідеаль-
ними для нашої системи за-
хисту, ми внесли пестициди, 
підживили посіви, захистили 
рослини від хвороб. Дуже 
великий плюс — погода, яка 
нам цього року допомагала. 
В результаті видався непога-
ний урожай не лише у нашій 
області, а й у країні загалом», 
— говорить технолог з агро-
номії Дмитро Ваколюк.

За перше півріччя 2023 року «Сігнет» сплатив 
податки на суму 53,5 мільйона гривень

«Сігнет-Центр» 
запрошує на роботу: 

Елеватор, с. Андрушки:
- лаборант;
- слюсар з КВПіА.
 Цукровий завод, с. 
Андрушки (на сезон 
цукровиробництва):
- машиніст парових 
котлів;
- машиніст дробильних 
установок;
- оператор виробничої 
дільниці по 
завантаженню газової 
печі;
- слюсар-ремонтник;
- електромонтер 
з обслуговування 
електроустановок;
- вантажник.
За подробицями 
звертайтеся  
до Оксани Косянчук, 
старшого інспектора з 
кадрів, за номером:

+38(050)366-18-52
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Всі служби компанії були готові до початку жнив
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У справу вклав 10 тисяч 
гривень

Іван почав зі стартового ка-
піталу розміром 10 тисяч гри-
вень. Придбав основне: віск, 
ґноти і трішки ароматизаторів.

«В інтернеті знайшов купу 
методів, як різати скляні 
пляшки. Треба було обрати 
свій підхід, а вже потім від-
працьовувати його на практи-
ці. Часто знаходжу дуже бруд-
ні пляшки. З першого погляду 
важко визначити, чи вони цілі 
та не подряпані. Нерідко це 
з'ясовується вже в процесі чи-
стки. Звісно, такі пляшки не 
підійдуть для свічок. Навряд 
чи комусь сподобається виріб 
із купою подряпин», — розка-
зує Іван.

Способи виготовлення 
свічок шукав в інтернеті

Іван пригадує: «Одразу ви-
рішив не гратися з дешевими 
восками, ароматизаторами 
та ґнотами і замовляти те, з 
чим планую працювати. Со-
євий віск використовую ви-
робництва США. Для арома-
тизації свічок в жодному разі 
не можна використовувати 
звичайні ефірні олії, бо вони 
можуть перетворити свічку на 
вогнище. Тому ароматизатори 
я замовляю з Америки, у най-
більшого виробника цієї про-
дукції у світі. Із замовлення-
ми з-за кордону зараз жодних 
труднощів немає, все працює. 
Дерев’яні ґноти для свічок 
купую в Україні».

Юнак запустив бізнес на використаних пляшкахДосвід
«Люди купують ідею, щоб зробити свій внесок у 
збереження планети»
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«Ми з батьками давно 
прийшли до думки, що 
потрібно піклуватися 
про Землю: сортуємо 

пластик, збираємо кришки від 
пляшок. Коли я їздив до рід-
них, які мешкають біля Дні-
стровського лиману, то бачив 
неймовірну кількість сміття, 
що валяється біля водойми. Ще 
тоді вирішив якось привертати 
увагу до екологічних проблем», 
— розповідає хлопець.

Іван навчався на програмно-
го інженера, але ця справа йому 
не подобалась, і тоді він вперше 
задумався про те, щоб створити 
свій бренд, який буде заснова-
ний на переробці сміття.

Пляшки допомагають зби-
рати підписники

«Ідея робити свічки при-
йшла ще десь у листопаді 2021 
року, коли мені було 18 років. 
Свічки — це популярна ніша, їх 
купують у практичних і есте-
тичних цілях. На думку спало 
поєднати цей напрям із турбо-
тою про довкілля. Так я при-
йшов до ідеї створювати осно-
ву для свічок із використаних 
пляшок», — розповідає Іван.

Пляшок хлопцеві потрібно 
багато, тому до збору склотари 
долучилися навіть підписни-
ки Івана.

«Спершу збирав пляшки на 
вулицях і в парках. Дуже цікаві 
знайшов у бабусі, такі старовин-
ні, які вже років 20 не виготов-
ляються. Але коли в мене було 
дуже багато замовлень, пляшок 
почало бракувати. Тоді мої бать-
ки поїхали за місто і вздовж 
лісосмуги збирали їх. Деякі 
підписники пишуть, що зібрали 
пляшки для мене. Це дуже при-
ємно», — каже Іван.

Процес виготовлення сві-
чок непростий, і хлопцеві до-
велося багато до чого додуму-
ватися самотужки.

«Соєвий віск дуже вередли-
вий. Я пам’ятаю, як перші мої 
15 свічок зверху бралися груд-
ками. Я їх прогрівав, та все без-
результатно. Пошта за годину 
зачиняється, а я маю ще свічки 
відправити… Це був жах. Зараз 
уже знаю, як усе робити швидко. 
Багато часу трачу на підготовку 
пляшок. Їх потрібно відмити 
спочатку, прибрати всі етикет-
ки. Раніше, якщо після цього 
етапу я бачив подряпини — вже 
не міг цю пляшку для свічки 
використовувати. Зараз маю 
спеціальний апарат і роблю їх 
матовими. Потім пляшки по-
трібно обрізати так, щоб вони не 
тріснули. Це виходить не завж-
ди. Далі — ручна шліфовка, це 
хвилин 20 займає. Поступово 
буду модернізувати своє вироб-
ництво, щоб пришвидшити про-
цес. Інструкцію з використання 
свічок я роблю на виготовлено-
му власноруч папері з макула-
тури», — розповідає Іван.

Відео в інтернеті допомо-
гло з продажем

Купувати незвичні свічки у 
хлопця почали відразу, і все це 
завдяки соціальній мережі тік-
ток. Зараз у цій мережі він має 
21,4 тис. підписників, а найпо-

«Пам’ятаю, перші мої 15 свічок 
зверху бралися грудками»

Діана Швидун

Іван Каратєєв з Одещини 
почав заробляти на 
тому, що інші викидають 
у смітник. Хлопець 
перетворює знайдені 
скляні пляшки на стильні 
соєві свічки, від яких 
шаленіють підписники в 
інстаграмі та тік-тоці

Ф
от

о 
н

ад
ан

е 
Ів

ан
ом

 К
ар

та
єв

и
м

«Свічкарі почали звертатися 
до мене, щоб я матував їхні 
заготовки»

пулярніше відео вже набрало 2,1 
млн переглядів.

«У мене не було зайвих гро-
шей ні на рекламу, ні на спеці-
алістів. Вся надія була на тік-
ток, а його алгоритми вгадати 
важко. Але мені пощастило — 
перше моє відео набрало  багато 
переглядів, і в перший же день 
люди почали замовляти товар. 
Тоді за місяць вдалося продати 
десь 70-75 свічок. Згодом одна 
крамничка в Києві запропону-
вала мені співпрацю, потім — 
інша, вже в Южноукраїнську», 
— розповідає Іван Каратєєв.

 За словами хлопця, еколо-
гічна ідея його продукції часто 
мотивує людей купувати його 
товар. 

«Люди купують ідею, щоб зро-
бити свій внесок у збереження 
планети. Батьки спочатку дуже 
сердилися через те, що в дворі 
було повно склотари. Згодом тато 
облаштував мені у підвалі склад, 
там зараз десь 500 пляшок назби-
ралося», — говорить він.

 На сьогоднішній день хло-
пець не лише виготовляє свічки.

«Недавно я купив спеціаль-
ну установку, щоб робити скло 
матовим, отож можу робити не 
тільки нові стильні варіанти 
свічок, але й різноманітні мато-
ві малюнки та написи. Свічкарі 
почали звертатися до мене, щоб 
я матував їхні заготовки, цим 
тепер теж займаюся. Ще роблю 
вази з пляшок, вони також гарно 
виглядають», — каже Іван.
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Іван Каратєєв виготовляє свічки, основою для яких слугують використані пляшки

Деякі вироби хлопець робить матовими


